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[Oslovení], 

ve své zprávě z pohledu bavorského pracovního sdružení EUREGIA EGRENSIS se 

chci zaměřit na dvě tematické oblasti:   

 zahájení nového dotačního období EU, 

 nové úkoly bavorského Euregia v rámci Rozvojové expertízy pro česko-

bavorský region. 

Svou zprávu zakončím několika závěrečnými poznámkami o dalších aspektech naší 

práce.   

 

 Začátek nového dotačního období EU  

Nový program INTERREG pro Bavorsko a Česko byl oficiálně zahájen v polovině 

roku 2015. Všechny zúčastněné strany z obou zemí, zejména pak na státní úrovni, 

od té doby pracují na plné obrátky na jeho realizaci, což se však ukázalo jako velmi 

složité a obtížné – z mého pohledu obtížnější než u všech předchozích programů 

INTERREG. 

Nově zavedené procesy elektronického podávání žádostí na velké projekty, tedy 

projekty s výdaji vyššími než 25.000 euro, běží od poloviny ledna tohoto roku. 

Příprava a programování této technologie byly zřejmě tak složité a náročné, že se její 

spuštění stále znovu odkládalo.    

Kdo již odevzdával elektronické daňové přiznání, dovede si asi představit, jak takový 

systém funguje. Rozdíl je pouze v tom, že v případě programů INTERREG musí být 

vše k dispozici dvojjazyčně, vše musí být v souladu s příslušnými předpisy 

jednotlivých států, a proto musí být každý jednotlivý krok odsouhlasen jak v Čechách, 

tak i v Bavorsku – o bezpečnosti dat a technické stabilitě systému ani nemluvě.   

Dle aktuálních informací bylo do počátku března na celém česko-bavorském 

programovém území podáno celkem 75 žádostí o velké projekty, o kterých se bude 

rozhodovat v červnu. Do té doby projdou všechny žádosti nově zavedeným 

procesem hodnocení ze strany státních a regionálních úřadů v Bavorsku a České 

republice. Konečné rozhodnutí přísluší, stejně jako doposud, Monitorovacímu výboru, 

ve kterém má EUREGIO EGRENSIS opět zástupce a hlas. Jsme na to velmi 

zvědaví, protože v celém procesu je ještě mnoho novinek. 
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V listopadu uplynulého roku jsme jako Euregio zorganizovali v Marktredwitz velkou 

informační akci k novému dotačnímu programu, které se zúčastnilo téměř 100 hostů. 

Jednalo se většinou o členy Euregia a instituce, které realizovaly přeshraniční 

projekty již dříve. S odborníky z bavorského ministerstva hospodářství, a dále 

z okresních vládních úřadů Horní Falce a Horních Franků a z naší kanceláře jsme 

zajistili zkušené referenty, kteří účastníkům vysvětlili nové postupy a vybavili je všemi 

informacemi, které jsou k tomuto okamžiku k dispozici.  

Pro ty z vás, kteří by chtěli získat informace o česko-bavorském programu 

INTERREG, zde máme příslušné brožury k dispozici.   

Jako Euregio budeme moci z prostředků, které jsou k dispozici v programu 

INTERREG v novém dotačním období znovu využít Dispoziční fond na podporu 

malých projektů do výše 25.000 euro celkových výdajů. Příslušné povolení jsme 

získali v prosinci. V těchto dnech budeme zveřejňovat veškeré nezbytné podklady 

k žádostem a ostatní informace. I zde bohužel již uplynula značná doba.  Také zde 

již předtím bohužel uplynula dost dlouhá doba. S našimi kolegy z Euregia Bavorský 

les/Šumava, a samozřejmě také s českou stranou, jsme museli se státními orgány 

odsouhlasit detaily mnoha dokumentů. Na závěr bude nezbytné, aby byla uzavřena 

ještě smlouva se Svobodným státem Bavorsko, která nám zajistí právní rámec 

financujícího subjektu. Všechny tyto záležitosti znamenají náročnou a zdlouhavou 

práci s detaily.      

Na takové projekty bude do budoucna možné poskytnutí 85% příspěvku z prostředků 

Evropské unie, realizace bude probíhat do roku 2022 a žádosti mohou být i nadále 

podávány v tištěné formě. Spolupracovníci naší kanceláře jsou všem zájemcům 

k dispozici jako kontaktní osoby pro případ dotazů.  

Program INTERREG Evropské unie slavil v uplynulém roce 25. výročí od svého 

vzniku. Evropská unie tedy od roku 1990 finančně podporuje přeshraniční aktivity 

evropských příhraničních regionů. Tím byla možná podpora nespočtu projektů – a to 

i v našem regionu. Nástroj INTERREG v tomto čtvrtstoletí umožnil, aby se 

v evropských příhraničních regionech zrealizovala spousta dobrého a evropskou 

integraci a spolupráci posunul o značný kus vpřed.      

U příležitosti 25. narozenin programu INTERREG bylo česko-bavorské programové 

území – vedle několika dalších regionů – vybráno pro uspořádání mimořádné akce: 

začátkem října přicestovali do Rehau v okrese Hof dva zástupci Generálního 
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ředitelství Evropské komise pro regionální politiku, aby se na bilancující schůzce 

společně s cca 30 zástupci z Bavorska a Čech informovali o praktických 

zkušenostech s dotačním programem.  Setkání bylo zakončeno návštěvou Česko-

Německé fotbalové školy a sousedního města Aš. Byli jsme velmi poctěni tím, že náš 

region byl vybrán pro jednu z těchto návštěv přímo v regionech, jsme tak vzorovým 

příkladem bezpočtu praktických příkladů v Evropě.  

Přejdu nyní ke druhému tématu, které nás po několik měsíců značně zaměstnává: 

 Rozvojová expertíza pro česko-bavorský region 

Již v loňském roce jsme informovali o tom, že bavorský ministr financí Dr. Markus 

Söder usiluje v rámci své nové působnosti v rezortu „Regionálního rozvoje“ o „nové 

strategické partnerství s Českou republikou“. Avizoval to již v polovině roku 2014.   

Hlavním cílem jeho iniciativy bylo zpracování rozvojové expertízy pro česko-bavorské 

pohraničí. Oproti výrokům „grémia expertů“ z období před několika lety, že rozvojové 

strategie se mají přednostně zaměřit na metropole, vyhledává nová expertíza na 

státní úrovni cíleně možnosti rozvoje mimo územní aglomerace. Prostředky na tuto 

expertízu poskytl Svobodný stát Bavorsko.  

Přestože expertíza jako taková nejspíše nebude prezentována veřejně, víme 

alespoň, že se zabývala těmito oblastmi: 

 Dopravní infrastruktura  

 Hospodářství a turismus  

 Věda a vysoké školy  

 Vzdělání a jazykové kompetence  

Velmi nás těší, že těmto přeshraničním tématům bude věnována větší pozornost a 

zároveň se přesunou na úroveň státních jednání (věcí veřejných). 

Co už víme, je, že v rámci expertízy budou bavorskému pracovnímu sdružení 

EUREGIA EGRENSIS přiděleny nové úkoly.  

Koncem února jsme obdrželi rozhodnutí o poskytnutí prostředků, abychom mohli 

vytvořit dvě nové pozice pro akademické pracovníky s finanční podporou 

Svobodného státu Bavorsko, a to pro začátek na dobu tří let. Tito noví 

spolupracovníci, kteří aktuálně nastupují, a pro které rozšiřujeme naše jednatelství, 

budou plnit hlavně dva úkoly: Jednak se má zvýšit informovanost a přístupnost 

evropských dotačních programů INTERREG B (Nadnárodní spolupráce) a 

INTERREG EUROPE (celoevropská výměna zkušeností) v Bavorsku.  V neposlední 
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řadě je zde vzhledem ke složitosti těchto programů zřejmá potřeba jednat 

v souvislosti s vyčerpáním prostředků. Dále se má jeden ze spolupracovníků resp. 

jedna ze spolupracovnic podílet na realizaci konkrétních přeshraničních opatření, 

které vyplynou z rozvojové expertízy.   

Pro nás se jedná nejen o velmi zajímavé rozšíření našeho pole působnosti, ale 

především o enormní projev důvěry ze strany Svobodného státu Bavorsko!  

Uděláme všechno proto, abychom tuto důvěru nezklamali.  

 

 Několik poznámek na závěr  

Předsednictví ve Společném prezidiu zastává v letošním roce bavorské sdružení 

v čele se zemským radou Wolfgangem Lippertem z Tirschenreuthu a využíváme jej 

také k prohloubení kontaktů se Zastoupením Svobodného státu Bavorsko v Praze. 

V prosinci bylo reaktivováno železniční spojení Selb - Aš – významná událost pro 

sbližování našeho společného regionu! Po desetiletích tak byla konečně zacelena 

nepříjemná proluka v přeshraniční železniční dopravě.  

Euregio vždy podporovalo opětovné zprovoznění tohoto spojení, jakožto centrálního 

prvku přeshraniční příměstské dopravy EgroNet. Při zahájení provozu dne 13. 

prosince bylo jednatelství Euregia zastoupeno informačním stánkem na nádraží 

v Aši.  

Nyní bude však záležet na tom, aby byla tato nová železniční trať mezi Bavorskem a 

Českou republikou naplněna životem, protože dosavadní poptávka neodpovídá 

očekáváním. Informační brožura Bavorské železniční společnosti v němčině a 

češtině je dnes k dispozici na stole s informačními materiály.   

V červenci oslavíme „20 let Bavorsko-českého výměnného školního roku“ – 

každopádně jednoho z největších a nejdéle udržitelných projektů Euregia od doby 

jeho existence. Více než 500 českých studentek a studentů využilo od devadesátých 

let možnosti, navštěvovat po dobu jednoho školního roku některé z bavorských 

gymnázií. Na plánovanou slavnostní akci ve Wunsiedelu připravíme zajímavý 

program: Svou účast již přislíbil zástupce Bavorské vlády. Dále dostanou slovo bývalí 

hostující studenti, aby se ohlédli za svými zajímavými profesními cestami.   

Dámy a pánové, 

závěrem děkuji Vám, zástupcům médií a novinářům z celého území Euregia za to, že 

nás doprovázíte a informujete o naší práci. Děkuji všem, kteří nás a naši činnost 
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laskavě doprovázejí, zvláště děkuji všem zástupcům regionální a komunální politiky 

ze všech částí Euregia, za to, že jsou ochotni práci EUREGIA EGRENSIS aktivně 

podporovat.  

V neposlední řadě děkuji svým spolupracovnicím a spolupracovníkům v čele 

s jednatelem, vládním ředitelem Haraldem Ehmem, za jejich práci, která daleko 

přesahuje rámec jejich běžné činnosti!  

Tolik k mé zprávě z hlediska bavorského pracovního sdružení Euregia. 


